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SIDE 2 AF 10  

 

Dagsorden: 

1. Dagsorden for mødet ca. kl. 13:00 

 

2. Bemærkninger til referat fra møde den 25. april 2024 (bilag) ca. kl. 

13.05 

 

3. Godkendelse af evaluerings planer for Animal Science E2024 og F2025 

(bilag) ca. kl. 13.15 

 

- Er der kurser i planen, som er aflyst? 

-  Er der nogle kurser, som er blevet tildelt en C-

kategorisering i dette studieår, og som derfor skal 

afrapporteres igen næste år? 

- Er der evt. andet, vi skal være opmærksomme på? 

 

 

4. Godkendelse af evaluerings planer for Veterinærmedicin bachelor 

E2024 og F2025 (bilag) ca. kl. 13.25 

- Er der kurser i planen, som er aflyst? 

- Er der nogle kurser, som er blevet tildelt en C-

kategorisering i dette studieår, og som derfor skal 

afrapporteres igen næste år? 

- Er der evt. andet, vi skal være opmærksomme på? 

 

 

5. Godkendelse af evaluerings planer for Veterinærmedicin Kandidat 

E2024 og F2025 (bilag) ca. kl. 13.35 

- Er der kurser i planen, som er aflyst? 

- Er der nogle kurser, som er blevet tildelt en C-

kategorisering i dette studieår, og som derfor skal 

afrapporteres igen næste år? 

- Er der evt. andet, vi skal være opmærksomme på? 

 

6. Bemærkninger til studieordningernes fællesdel (bilag) ca. kl. 13.45 

 

7. Godkendelse af faglige krav for bachelorstuderende der vil tilmeldes 

kurser på kandidatuddannelsen i Animal Science (bilag) ca. kl. 14.05 

 

8. Status vedr. studerende der ikke har nogen læsegruppe ca. kl. 14:20 

 



 

 

SIDE 3 AF 10 9. Tiltag omkring studerendes arbejdsbelastning i anatomi og fysiologi 

efterår 2024 (bilag) ca. kl. 14:30 

Inviteret: Kirstine Callø, Julie Birch, Dan Klærke, Páll Leifsson, Merle 

Frieche og Vibeke Sødring 

 

10. Fortroligt punkt ca. kl.15:00  

V /Carsten Sestoft  

A. Behandling af dispensationsansøgninger (FORTROLIGT 

Bilag) 

Bemærk at det alene er de sager der ikke kan afgøres i 

dispensationsudvalget der behandles på studienævnsmødet. 

B. Bemærkninger til de beslutninger dispensationsudvalget 

har truffet 

 

11. Meddelelser fra studieledere, uddannelsesråd mv. ca. kl. 15:10 

Studieleder Animal Science:  

Studieleder Veterinærmedicin: 

Aarhus Universitet nyt: 

 

12. Punkter til næste møde ca. kl. 15:25 

- Studiemiljøundersøgelse 

- Studieordningsændringer til 2025/2026 

- Beskrivelse af reeksamen i kursusbeskrivelser 

- Beslutning vedr. ny førsteårsprøve for Ba-studerende der starter 

2024/2025 

- Godkendelse af endelig kursusbeskrivelse for Anatomi og fysiologi. 

- Godkendelse af endelig kursusbeskrivelser for Casene 1-5 semester. 

- Eventuel behandling af større ændringer af kursusbeskrivelsernes 

eksamensbeskrivelser efter administrativ gennemgang (Louise 

Berntsen og Maria Sass). 

- Drøftelse af løsninger for eksamensform for KA kurserne i Klinisk 

praksis familiedyr og Familiedyr (differentiering). 

- Status for valgfagsprocessen. 

 

13. Meddelelser ca. kl. 15:35 

14. Evt ca. kl. 15:45 

 

 



 

 

SIDE 4 AF 10 Referat: 

1) Dagsorden for mødet 

 Ingen tilføjelser. 

 

2) Bemærkninger til referat fra møde den 25. april 2024 

 Studienævnet havde ingen bemærkninger. 

 

3) Godkendelse af evaluerings planer for Animal Science E2024 

og F2025  

 Studienævnet besluttede at følgende kurser skal evalueres: 

 SASA10153UAnimal and Sustainability (E24) 

 SASK16002U Livestock and Equine Production Science (F25) 

  

 De øvrige kurser på listen er evalueret tidligere. Der er ikke nogen 

kurser der har C kategori. 

 

4) Godkendelse af evaluerings planer for veterinærmedicin 

bachelor E2024 og F2025  

 Studienævnet besluttede at alle kurserne på listen skal evalueres. 

Derudover skal anatomikurserne evalueres: 

 SVEB13019U Anatomi og fysiologi del 1 (E24) 

 SVEB13020U Anatomi og fysiologi del 2 (F25) 

 

 

5)  Godkendelse af evaluerings planer for veterinærmedicin 

Kandidat E2024 og F2025  

 Studienævnet besluttede at alle kurserne på listen skal evalueres. 

   

 

6) Bemærkninger til studieordningernes fællesdel 

  

 Studienævnet havde følgende bemærkninger: 

  

§ 10 linje 5: der er et ”t” for meget i samtidig. 

§ 15: De her nævnte prøveformer er ikke en udtømmende liste med 

de prøveformer/begreber der benyttes. Det er vigtigt at listen 

indeholder de ”gamle” begreber der bruges i de 

studieordninger/kursusbeskrivelser hvor begreberne endnu ikke er 

rettet til efter den nye bekendtgørelse og de ”nye” begreber, der 

anvendes i de nye studieordninger (medicin 2024, f.eks. løbende 

prøver, fageksamen ol). 

 

 



 

 

SIDE 5 AF 10  

 

7) Godkendelse af faglige krav for bachelorstuderende der vil 

tilmeldes kurser på kandidatuddannelsen i Animal Science 

 Studienævnet drøftede det udarbejdede forslag:  

Studerende på bacheloruddannelsen i husdyrvidenskab skal opfylde 

følgende krav for at kunne tilmeldes kandidatkurser på Animal 

Science under afslutning af deres bacheloruddannelse (”tyvstart”): 

• Den studerende skal have bestået alle obligatoriske fag på 

bacheloruddannelsens første to år 

• Den studerende skal desuden have bestået bachelorprojektet 

og faget SASA10143 Dyrs ernæring og præstation på 3. år. 

 

Baggrunden for dette ønske er, at der har været fri adgang til 

bacheloruddannelsen i husdyrvidenskab i en periode. Det har 

sænket karakterkravene, og underviserne på husdyrvidenskab og 

Animal Science oplever, at de studerendes niveau er faldet. De 

studerende har sværere ved at bestå eksamener, og det kræver flere 

underviserressourcer at få dem igennem. 

 

Kravene sigter derfor mod at opretholde niveauet på kurserne på 

kandidatuddannelsen i Animal Science ved at sikre, at alle 

studerende har det minimumsniveau, som beståelse af de 

obligatoriske fag på bacheloruddannelsen giver. Når 

bachelorprojektet også er vigtigt at have med, er det, fordi det giver 

de studerende erfaring med et større selvstændigt skriftligt arbejde, 

som er vigtigt for flere af kandidatuddannelsens fag. 

 

Ifølge overgangsordningen ophører dette med at være et problem 

ved optaget i september 2026 på kandidatuddannelsen, hvor alle 

bachelorer skal have afsluttet deres uddannelse. Det gælder derfor 

de mellemliggende optagelsesrunder i februar 2025, september 

2025 og februar 2026. 

 

Studienævnet tilsluttede sig forslaget. Carsten Sestoft vil sørge for 

at SCIENCE behandler forslaget i TAVS, da det er SCIENCE der 

skal overbevises om at følge forslaget. SUND kan ikke træffe 

beslutning om SCIENCE studerende.  

 

Studienævnet opdateres. 

 

 

 



 

 

SIDE 6 AF 10  

8) Status vedr. studerende der ikke har nogen læsegruppe 

 Der er blevet lavet tiltag for studerende der ikke har nogen 

læsegruppe. Det er svært for de studerende at skifte årgang. 

De studerende foreslog at man kunne have studenter mentorer og 

Victor Thomsen ville spørger Caroline Pedersen om status på dette. 

Karoline Koch orienterede om at VMF afholdt arrangement på 

kandidatuddannelsen for at tale om læsegrupper og for at holde et 

arrangement på tværs af kandidatuddannelsen.   

 

9) Tiltag omkring studerendes arbejdsbelastning i anatomi og 

fysiologi efterår 2024 

Julie Birch, Dan Klærke og Merle Frieche deltog i mødet. Kirstine 

Callø, Páll Leifsson og Vibeke Sødring kunne ikke deltage. 

 

Studienævnet havde inviteret undervisere og kursusansvarlige til at 

præsentere de tiltag der er foreslået for at mindske de studerendes 

arbejdsbelastning fra efteråret 2024. 

 

Indledningsvist blev der fremhævet følgende af underviserne:  

o Der vil komme flere studerende pr. hold og de vil ikke få 

flere timer.   

o Der er mange studerende med udfordringer. 

o Der er mange studerende der ikke køber bøgerne, men 

googler, hvilket giver usikkerhed. 

o Nogle studerende køber kun opslagsværk og ikke lærebogen, 

hvilket også giver problemer. 

o Der er meget der skal læres i anatomi og for mange er det 

som et nyt sprog. Det er svært at vide hvad der er vigtigt og 

derfor skal de studerende lære at prioritere. 

o Deltagelse i fysiologi øvelser gøres obligatoriske. 

 

Underviserne har være bevidste om ikke at fjerne eller ændre de 

elementer der virker. Der er fokus på studiestart, så der bliver en 

klar forventningsafstemning mellem underviser og studerende. 

 

Følgende tiltag blev præsenteret - oplæg udarbejdet til 

studienævnet: 

1) Engelsk nomenklatur accepteres på lige fod med latinske navne. 

Dette vil give en øget kongruens med det læste sprog i 

lærebøgerne som er på engelsk. Derudover vil der også være 

bedre sammenhæng med diverse engelsksprogede internetsider 

som de studerende på eget initiativ anvender. 



 

 

SIDE 7 AF 10  

2) Hele modul 1 (bevægeapparatet) vil vi som en 

overgangsordning ikke eksaminere i til den praktisk/teoretiske 

spoteksamen, hvis de studerende til gengæld har et fremmøde 

på mindst 80 % til dissektionsafleveringerne og består 

modultesten i bevægeapparatet. Bevægeapparatet er det første 

de studerende tilegner sig anatomisk viden om, og det er ret 

omfangsrigt at skulle kunne udenad (fylder ca. 25% af 

lærebogen). Vi håber at få tilladelse til denne midlertidige 

foranstaltning, da vi på den nye studieordning agter at ændre 

eksamensformatet for dette modul. 

 

3) Alle undervisere i anatomi skal angive en konkret læseliste for 

hvert modul. Da læringsmålene i sig selv ikke angiver en 

tilstrækkelig afklaring af den forventede opnåede 

detaljeringsgrad i stoffet, opgives fremover konkrete læselister i 

få udvalgte lærebøger. Såfremt de studerende vælger at tilegne 

sig viden på anden vis, vil de altså stadig kunne studere ”op 

mod” læselisterne. 

 

4) Undervisere vil fremover i hvert modul overveje om 

detaljeringsgraden kan reduceres. Der tilstræbes en 

detaljeringsgrad der tager udgangspunkt i funktionalitet og 

under hensyntagen til aftagerfagene (klinikfag, farmakologi 

samt speciel patologi). De angivne læselister skal endvidere 

afspejle, hvis afsnit skønnes at være for detaljerede. På Absalon 

skal der prioriteres i ”need to have” og ”nice to have”. 

 

5) Øget fokus på en opstøttende kursusstart og et trygt læringsrum. 

I erkendelse af at de studerende er førsteårsstuderende med 

stadig mere divergerende baggrund vil vi blandt AF-undervisere 

have et øget fokus på at give dem en god intro på 

dissektionsøvelserne. Der skal tages hånd om gruppedannelsen 

og ske en indbyrdes forventningsafstemning inden for gruppen i 

forhold til at fordele ansvaret for gruppearbejdet. Der skal ske 

en fokusændring fra ”udenadslære af latinsk nomenklatur” til i 

større grad ”at kunne slå op, genkende og navngive” samt ”at 

have en anatomisk 3D forståelse”, således at de studerendes 

angst for afleveringssituationen aflastes. 

For fysiologi gælder endvidere: 

6) Læringsmålene præciseres, og det sikres, at 

eksamensspørgsmålene er i overensstemmelse med 

læringsmålene. 



 

 

SIDE 8 AF 10  

7) Den anbefalede læseliste præciseres 

 

8) Undervisningen i metabolisk biokemi (inkl. praktisk øvelse) 

revideres. 

 

Charlotte Bjørnvad roste den gode proces der havde været i  

forbindelse med arbejdet med at finde tiltag der kan reducere  

arbejdspres for de studerende. Det har være en hård proces for  

undervisergruppen, da der skal reduceres i den nuværende  

undervisning. 

 

Studienævnet havde følgende bemærkninger: 

o Vil reduktionen i undervisningen få betydning for speciel 

patologi? Underviserne svarede at man koordinerer mellem 

de to faggrupper, der er i samme sektion. Man vil også sikre 

at bruge friske præparater og er lidt bekymret for hvis dette 

bliver reduceret. Der arbejdes på en løsning. 

o Der blev spurgt ind til graden af udenadslære og Julie Birch 

og Dan Klærke understregede at de studerende ikke skal 

mødes af en mur af udenadslære. De skal kunne slå op. De 

kommer ikke til at drukne i detaljer.  

o Der blev udtrykt bekymring for om de studerende tilbydes 

ekstraaktiviteter. Merle Fenne svarede at der ikke kommer 

ekstra aktiviteter. De studerende kan afslutte deres aktiviteter 

i den undervisning der er planlagt. Julie Birch supplerede 

med at de studerende har et produkt med fra undervisningen 

og det skulle gerne motivere dem.  

o Det blev noteret at det er godt at de studerende finder ud af at 

øvelserne er til for de studerendes egen læring. 

o Victor Thomsen understregede at det er vigtigt at man ikke 

har en negativ omtale af studerende der ikke kommer til 

øvelserne. Det blev understreget at det er vigtigt at de 

studerende kommer, så underviseren ikke har planlagt 

forgæves. I fremtiden kan man måske lette det for de 

studerende ved at de kender øvelsesgangene og kan bytte 

internt. 

 

 

Studienævnet roste det stor arbejde. 

 

 

 



 

 

SIDE 9 AF 10  

10) Fortroligt punkt 

 Ad. A.  Behandling af dispensationsansøgninger 

 Der var ingen bemærkninger, da der ikke var nogen sager. 

 

 Ad. B. Bemærkninger til de beslutninger dispensationsudvalget 

havde truffet 

 Der var ingen bemærkninger. 

 

 

11) Meddelelser fra studieledere, uddannelsesråd mv. 

 Animal Science: 

Studerende til intro uge: 

Det er svært at finde studerende der vil deltage i introugen til 

studiestarten. Der er en dag, der er for de internationale studerende. 

AUS har bedt studieleder om at hjælpe med at finde studerende. 

Charlotte Meinert vil blive kontaktet. 

Studiestarten vil blive anderledes end sidste år. Studieleder vil 

fortælle om uddannelsen når de studerende er startet og de har 

obligatorisk undervisning. Det er det man gør ved vinterstart. 

 

Bacheloruddannelsen i Husdyrvidenskab lukker: 

Næste år skal der være kontakt til de studerende der er på 

bacheloruddannelsen, da uddannelsen lukker. 

 

Studieleder Veterinærmedicin: 

Karriere dag: 

Studieleder er blevet kontaktet vedr. deltagelse på SUNDS karriere 

dag. Det giver ikke mening at deltage, da der allerede der et 

arrangement for de veterinær studerende der dækker dette. Der skal 

ikke være to arrangementer. 

 

Aarhus Universitet nyt: 

 VMF er inviteret til ruskursus for de studerende. 

  

 De studerende der skal i praksis skal have en forsikring og det skal 

klinikkerne betale for pr. person. 

 

 Der er ikke noget nyt vedr. Dyrevidenskab på Aarhus Universitet. 

Aftagerne hører heller ikke noget – det er en, meget lukket proces. 

 

  

 

 



 

 

SIDE 10 AF 10 12)  Punkter til næste møde 

 Forslag til punkter:  

o Studiemiljøundersøgelse 

o Studieordningsændringer til 2025/2026 

o Beskrivelse af reeksamen i kursusbeskrivelser 

o Beslutning vedr. ny førsteårsprøve for Ba-studerende der 

starter 2024/2025 og tidligere 

o Godkendelse af endelig kursusbeskrivelse for Anatomi og 

fysiologi, farmakurserne IPI og Casene 1-5 semester. 

o Eventuel behandling af større ændringer af 

kursusbeskrivelsernes eksamensbeskrivelser efter 

administrativ gennemgang (Louise Berntsen og Maria Sass). 

o Drøftelse af løsninger for eksamensform for KA kurserne i 

Klinisk praksis familiedyr og Familiedyr (differentiering). 

o Status for valgfagsprocessen (efteråret). 

13)  Meddelelser 

 Ingen meddelelser. 

 

14)  Evt.  

 Ingen tilføjelser. 

 

Mødet sluttede ca. 16.00. 


	Dagsorden:
	1. Dagsorden for mødet ca. kl. 13:00

